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Politická gesta vrcholných politiků
mají velký význam pro mezinárodní

vztahy. To platí nejenom pro aktuální záleži-
tost na poslední chvíli odvolané návštěvy na-
šeho premiéra hostitelskou zemí – Nigérií,
ale i pro dřívější návštěvy předsedy senátu
a předsedkyně Poslanecké sněmovny na
Tchaj-wanu, což poškodilo už tak pošramo-
cené vztahy s Čínou (jejíhož prezidenta hos-
tila roku 2015 v Londýně britská královna
i společnou jízdou v kočáře). Dnes se to
může projevovat i nedostatkem léků na čes-
kém trhu. — Zdeněk Lacina, Strakonice

T rumpova můra, Hitlerův brouk. Vědci
zvažují změnu systému pojmenování
zvířat, uvedla ČT24 na svém webu člá-

nek pojednávající o dalším trendu, který…
co vlastně? Má napravit historické křivdy?
Tak to určitě…
Jde o to, že se objevují, a ve Spojených

státech dokonce již i realizují, snahy o změ-
nu jmen zvířat a rostlin, která by mohla
být politicky nekorektní. Pokud jde o ang-
lické názvosloví, vzal to čert. V něm je tako-
vý chaos, že už je úplně jedno, co s ním
kdo udělá. Ale rozvrtat vědecké názvosloví
by znamenalo, že se nesmírně zkompliku-
je odborná práce.
Ono totiž nejde jen o „Hitlerova“ brouka

(Anophthalmis hitleri) nebo „Trumpovu“
můru (Neopalpa donaldtrumpi), ale o „latin-
ské“ názvy snad až pětiny všech popsaných
živočichů a bůhvíkolika dalších organismů.
Bylo a stále je běžnou praxí pojmenovávat
je po objevitelích, kolezích, přátelích a nej-
různějších osobnostech i „osobnostech“. To
je právo autora vědeckého popisu. A zvole-
né jméno je pak jedinečným identifikáto-
rem daného taxonu.
Takže pokud by i ve vědecké nomenklatu-

ře měla zvítězit jakási „korektnost“, muse-
lo by se jen v živočišné říši prokádrovat asi
tak jeden a půl milionu vědeckých jmen,
z nichž nemalá část je užívána dvě stě či
více let. Zcela jistě by neprošlo třeba jmé-
no Przewalského, ale obávám se, že ani
Emila Holuba, kterého nedávná výstava
v Náprstkově muzeu ocejchovala jako bíd-
ného pomahače kolonizátorů.
Ovšem vzato kolem a kolem, na kohokoli

by se dalo něco najít. Nakonec by nemuse-
lo obstát ani rodové jméno Barrandem po-
psaných mlžů, které na počest matky Jana
Nerudy a současně své hospodyně pojme-
novalMaminka. To on už by někdo vyhra-
bal, že Neruda byl antisemita a že to určitě
musel mít z domova. (I když teď nevím,
jestli by zrovna antisemitismus nebyl pro
tyhle kádrováky spíš doporučením – kam
jsme to, sakra, dospěli?)
Někteří z propagátorů názvoslovné „ko-

rektnosti“ si samozřejmě výše uvedená
úskalí uvědomují a rovnou navrhují ploš-
nou změnu veškeré terminologie odkazují-
cí na konkrétní osoby. Pokropí to plošně;
není přece čas lámat si hlavu, kdo byl kdo.
Co víc dodat, než že je tragikomické zabý-

vat se něčím takovým v situaci, kdy ze
všech stran čelíme nejrůznějším krizím, na-
příklad krizi biodiverzity. A vůbec: tyhle
snahy o zamlžení či rovnou zamlčení histo-
rie o ničem dobrém nesvědčí a k ničemu
dobrému nevedou.

Miroslav Bobek
ředitel Zoo Praha

O důležitosti
politických gest

J ako skoro každý malý kluk jsemměl
své oblíbené fotbalové i hokejové
týmy. A některým jsem opravdu fan-

dil, a hodně. U nás na maloměstě se hrála
fotbalová župa, což je něco jako dnešní
krajský přebor, hokej nebyl vůbec, proto-
že tam dodnes nestojí ani kluziště, natož-
pak zimák.
Ale když jsem byl u babičky, z okna jsem

sledoval, jak na stadion za Lužánkami prou-
dí desetitisícové davy, aby přivítaly soupe-
ře v červeném pekle. No a v hokeji to také
bylo jasné, kořeny mám na Valašsku, a tak
mě devadesátková jízda žluto-zeleného
Vsetína nemohla nechat chladným.
I když to občas byl boj a dostat se na ho-

kej znamenalo nasednout v sedm ráno na
vlak a se třemi, někdy i čtyřmi přestupy se
dokodrcat napříč celou Moravou, navíc po
zápase někde přespat, protože vlak domů
jel zase až ráno, zážitky z vyprodaného La-
pače za to stály a ponesu si je v sobě do
konce života.
Jenomže jak už to tak bývá, nic netrvá

věčně. Člověk trochu stárne, život ho zava-
ne někam jinam, a především roky práce
sportovního novináře, ve kterých byl čes-
ký fotbal i hokej prací (byť zábavnou), mé
fanouškovství značně otupily. Nehledě na
nevalné sportovní výsledky mých oblíbe-
ných klubů.
Jasně, pořád sleduju, jak se komu daří,

a přeju jim úspěch, ale že bych si během
zápasu okusoval nervozitou nehty a při
vstřeleném gólu skákal po pokoji jako
smyslů zbavený, to už se prostě neděje.
Jiné je to ovšem u fotbalové reprezenta-

ce. To je jediný tým, kde se dodnes považu-
ju za fanouška. Když nastoupí hráči na tráv-
ník a celý stadion zpívá hymnu, člověk ucí-
tí to známémrazení v zádech – a další dvě
hodiny neexistuje okolní svět.
O to víc mě trápí, jak to poslední roky

s naším nároďákem je. Příčin dílčích nezda-

rů je jistě celá řada a nejde jenom o to, jak
pracuje realizační tým nebo co předvádějí
hráči, ale o jakousi celkovou náladu okolo
reprezentace.
Liga má grády, českým klubům se v Evro-

pě daří jako už dlouho ne – ale reprezenta-
ce strádá. Jak to?
Přijde mi, že naši hráči často nemají hlad

po úspěchu. Na rozdíl třeba od Albánců,
kteří jim posledně uštědřili neblahý vý-
prask. Můžeme se bavit o tom, jestli měl
hrát ten, či onen a jestli bylo rozumné hrát
na tři stopery, ale ta hlavní devíza, která
chybí, je podle mě celková síla toho týmu.
Když se nedaří, nikdo není schopen nebo
ochoten to zlomit.
Hráči mi často přijdou jako partička znu-

děných středoškoláků při nějaké čtvrtletní
prověrce. Že dostanu trojku? Však trojka
znamená dobře, takže dobrý, ne? Nebo
snad čtyřku? To je dostatečná, to stačí! Jen-
že ona to klidně příští víkend může být ne-
dostatečná. Bez možnosti reparátu. A to
bude teprve průšvih!
Po nedávné nominační tiskovce mě zau-

jala i další věc. Při každé takové příležitosti
se dá parta nominovaných rozdělit na hrá-
če, kteří mají své místo v týmu jisté, ať už
na základě nepopiratelné kvality, aktuální
formy, anebo třeba i zásluh. A na ty, o je-
jichž nominaci se vedou živé debaty, zda
tamměl být ten, nebo onen a jak by pak
všechno bylo jinak.
A právě ta první skupina hráčů tvoří pev-

ný základ, kostru týmu, ducha kabiny. Tre-
nér je vezme, i kdyby třeba zrovna hráli
druhou ligu – a nikdo se s ním o tom ne-
pře. Jenže kolika hráčů z poslední nomina-
ce se to týká? Já jsem napočítal čtyři – a to
je žalostně málo. Ten poměr by měl být
přesně naopak.
Tohle všechnomusí nějaký vizionář v bu-

doucnu změnit. Bez ohledu na to, jak to za
týden dopadne s postupem na Euro.

A
ž naše reformy naběhnou a za-
čnou fungovat, lidé je ocení, řekl
pirátský sekerník Jakub Michálek.
Není sám, kdo tento nový sebe-
klam šíří mezi lidmi. Před ním to

v rozhovoru v MF DNES řekla i předsedky-
ně TOP 09 a Poslanecké sněmovny Marké-
ta Pekarová Adamová. A jako první to asi
začal šířit sám premiér Petr Fiala.
Těžko říci, jestli tomu ve vládní koalici

sami opravdu věří, ale zoufalství někdy
plodí hotové divy. Každopádně by si vláda
měla přát spíše pravý opak.
Začněme vládní „dezinformací“ o refor-

mách, když už nás sama vláda vyzývá k bon-
zování, jemuž říká nahlašování. Tedy: vláda
žádné reformy neudělala, prostě jenom li-
dem i firmám zvýšila daně, a ještě přihodila
nové, přestože hlavně Fiala zatvrzele až do
poslední chvíle sliboval opak.
A stejně je to i s důchody, ani tady vláda

neudělala jedinou reformu, jenom si po-
hrála se stávajícími parametry penzijního
systému tak, že na tom budou hůře součas-
ní i budoucí důchodci. Těm se „náběh“
penze navíc kvůli vládě dost vzdaluje. A
mimochodem, i navzdory těmto změnám
zůstane penzijní systém stále „neudržitel-

ný“, i když vláda pořád lže o jeho udržitel-
nosti, což po ní rádi papouškují mnozí no-
vináři. Ano, vláda sice hnula s parametry
systému tak, že z něj všichni budeme dnes
i v budoucnu dostávat méně peněz kvůli
nižším penzím, „udržitelný“ ale pořád
není. I dál se na penze bude doplácet ze
státního rozpočtu, jen o něco méně.

Radši nebýt vidět

To je ale spíše rétorické cvičení. Hlavní pro-
blém pro vládu je, že až (většinou) od příští-
ho roku opravdu naběhnou a začnou fun-
govat její „reformy“, o nichž ví jen kabinet,
oceníme je všichni citelným zchudnutím.
Zaměstnanci, živnostníci i firmy prostě za-
čnou platit vyšší i nové daně. Důchodci do-
stanou přidáno méně, než čekali. A proti
očekávání si pohorší i všichni ti, kdo čerpa-
jí sociální dávky. I ty vláda škrtí.
„Když se naše ekonomika trochu srovná

a sociální dopady zvýšených cen energie
nebudoumoc velké, je pravděpodobné, že
boj mezi stranami vládní koalice a hnutím
ANO bude velmi těsný,“ předpověděl socio-
log Jan Herzmann. Přesně v to vláda doufá,
protože jí nic jiného ani nezbývá. Volební
preference vládních stran i všechny ukaza-
tele ohledně důvěry lidí ve vládu i její lídry
jsou tak bídné, že opravdu zbývá už jen na-
děje.
Problém je, že případné „srovnání“ eko-

nomiky bohatě kompenzují právě vyšší
a nové daně i nižší sociální dávky včetně
důchodů. Hlavní ekonom Trinity Bank
Lukáš Kovanda už na síti X v podstatě vy-
hlásil vítězství vlády v příštích sněmovních
volbách, protože podle něj zaprvé klesá in-
flace a zadruhé vláda splní slib „konsolida-

ce“ státních financí. Ano, vláda snad sníží
deficit státního rozpočtu, jenže za cenu po-
rušení vlastního slibu o nezvyšování daní.
Takže tu k jednomu částečně splněnému

slibu máme jeden totálně porušený slib,
což je klasické manko. Navíc pokles inflace
určitě neznamená zlevňování, i když tuhle
vládní lež začala nyní šířit i provládní mé-
dia; pokles inflace znamená jen pokles tem-
pa zdražování, rozhodně ne zlevňování.
Tento principiální rozdíl nejlépe vyjadřuje
to, že i když nám v průměru rostou nomi-
nální příjmy, ty reálné se nám kvůli inflaci

naopak výrazně snížily. I za vyšší příjmy si
proto pořád koupíme méně věcí.
Dokonce nejméně v bohatém klubu

OECD, jak ukazují statistiky. Alespoň
v tom je Fialova vláda skutečně výjimečná.
Nebo jinak: historické zchudnutí za sebou
potáhneme určitě do příštích sněmovních
voleb, hned tak nezbohatneme. A to dnes
samozřejmě nevíme, jaké budeme platit
ceny energií, o nichž mluví Herzmann.
I „díky“ Fialově vládě už se nám v novém
roce po krátkém oddychu rýsuje nové

zdražení elektřiny, což úplně nebývá vo-
lební trhák.
Pokud tedy z nějakého energetickéhoma-

sochismu nechcete platit více, což je tako-
vý „nešvar“, který před časem vážně zača-
la šířit partička vládních „ultras“. Ty ale
nechme psychiatrům. Nikdo přesně neví,
podle jakých motivů volíme – často ani my
sami. Víme jen to, že jde o kombinaci rozu-
mu a emocí, která je u každého namíchána
jinak. Mezi racionální motivy každopádně
patří i naše peněženka. Neboli naše ekono-
mická situace, o níž mluví Herzmann a kte-
rou obvykle přisuzujeme vládě.
Fialův kabinet má proto jedinou naději.

A sice, že si lidé naopak co nejméně všim-
nou a ocení, jak na nich na vlastní kůži na-
bíhají a fungují vládní „reformy“, o nichž
mluví vládní politici a které ve skutečnosti
znamenají méně peněz pro všechny. Ano,
jistým anestetikemmůže být i nižší inflace,
která znamená, že už nám život zdražuje
jen o „pár procentních bodů“. Ani to ale ur-
čitě není žádné velké vítězství.
Je to ale to jediné, v co vláda Petra Fialy

může doufat. I proto premiér tuto frázi
o „pár procentních bodech“ tak rád použí-
vá: nezní to jako úplná lež – a navíc nikdo
neví, kolik procentních bodů přesně se do
toho „pár“ vlastně vejde. Záleží jen na vaší
fantazii.
Vládní politici – a Fiala zvlášť – rádi svalu-

jí vinu za vlastní neúspěchy na svého před-
chůdce a šéfa hnutí ANO Andreje Babiše.
Možná teď paradoxně přišel čas, aby vláda
začala říkat lidem, že všechny její „refor-
my“, jimiž se tak ráda chlubí, udělal právě
Babiš. Protože až opravdu naběhnou a za-
čnou fungovat, bude pro jejich autory lep-
ší stát se neviditelnými.

Pozitivní lustrace
paní Nerudové

Je to nová milosrdná lež nebo snad konejšivý sebeklam, který teď začali
společně šířit politici vládní koalice. Přinášíme lidem dobro, ale lidé to
ještě nechápou. Až to pochopí, ocení to. Opravdu tomu vláda věří?

Tento nedávno objevený, z lidského pohle-
du nevzhledný červor byl roku 2018 pojme-
nován poDonaldu Trumpovi – a to na pro-
test proti jeho environmentální politice.
Foto:Matthijs Kuijpers
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Parkur Kryštofa Ženatého, šéfa východočeské MF DNES

Vládní sebeklam: lidé nás ocení

Má doma jednoho Českého lva, jednu Cenu Františka Filipovského za dabing a dvě
Ceny Thálie. A tomu odpovídá i to, že má na kontě spoustu rolí filmových, televizních
i dabingových, ale nejvíc v životě zářila na divadelních prknech, zejména v Národním
divadle, kde strávila půl století. Taťjana Medvecká včera oslavila 70. narozeniny. (mk)

Skicář Václava Teichmanna

Fialův kabinet má jedinou
naději: že si lidé naopak
co nejméně všimnou, jak
fungují vládní „reformy“.


